



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION  
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Brussels, May 1981

COMMUNITY POLICY FOR THE NORTH-SOUTH DIALOGUE (1)

The Commission recently adopted a communication to the Council in which it endeavours to elaborate an overall strategy for the Community in the North-South dialogue. In this document, the Commission proposes, in the various spheres of economic relations between industrialized and developing countries (energy, development financing, food trade, commodities), a number of measures or negotiating positions.

o  
o

Starting with an analysis of some important aspects of the current crisis in the world economy, the communication stresses the Community's specific responsibilities and elaborates its objectives in the North-South dialogue.

The Commission then proposes a Community platform for the North-South negotiations and indicates possibilities for action in each of the main spheres.

I. The scale of the crisis and North-South relations

This part highlights various aspects of a crisis which is characterized politically by increasing areas of conflict and economically by the way in which economic trends in the industrialized countries and in the Third World are becoming increasingly more interlinked (emergence of the Third World as a market and as a competitor, appearance of constraints caused by energy and food scarcities, etc.).

II. The Community and the North-South dialogue

These problems affect mainly the Third World. Their solution would, however, help to improve the Community's prospects of emerging from the crisis. Europe must therefore point to the existence of a link between, on the one hand, the economic and political security of the whole of the Western world and, on the other hand, the re-establishment of international economic relations offering sufficiently attractive prospects to its developing partners.

The general objective of the Community's action must therefore, according to the Commission, be to seek ways of strengthening the security of its international environment and increase the predictability of behaviour. It must also pursue specific objectives with regard to energy, food and financing, and also the restructuring of its own manufacturing base.

./.

(1) COM(81) 68 final

### 2 III. Community platform for the North-South negotiations

This part of the communication contains an overall survey of possible approaches to each of the main problems.

#### 1. Energy

The communication emphasizes the following aspects :

Internally : the need for energy saving and substitution efforts by the main consumers;

Externally by :

- i. Cooperation by all parties in participating in the financing of the development of energy in the developing countries. The burden of effort should be shared among industrialized and oil-exporting countries, although the details of how this is to be done should be left open. In this connection the establishment of a World Bank energy affiliate would be of particular interest.
- ii. Taking into account the interests of all the oil-producing countries (safeguards of assets, broadening these countries' economic base, etc.).
- iii. Importance of a channel for ongoing multilateral coordination on matters not covered by bilateral or regional relations which would allow the exchange of information on energy development and foster technical cooperation between industrialized and developing countries.

#### 2. The financial aspects of North-South relations

- i. Financing deficits and growth in the non-oil developing countries :
  - (a) Maintenance of bank flows;
  - (b) Encouragement of other forms of transfer;
  - (c) Improvement of official financing machinery (increase in resources, differentiation of terms, changes in methods);
  - (d) Giving first priority to the existing machinery and importance of the establishment of a World Bank energy affiliate.
- ii. Investing oil surpluses.
- iii. Possible measures for strengthening financial cooperation between industrialized and OPEC surplus countries and improving the stability of the financial system.

#### 3. Food and agriculture

- i. Need for parallel efforts by all exporting countries to step up supply and by countries with a food shortfall to increase output (price and credit policies, storage, transport, etc.).
- ii. Attempt to make world markets for food products more stable; negotiation of new agreements (wheat); stockpiling system in the developing countries, etc.
- iii. Setting up of an export policy by the Community (security of supplies and access to supplies).
- iv. Access of exporting developing countries' agricultural products to the common market, etc.
- v. Stepping up food aid and bringing it into line with requirements, etc.

#### 4. Restructuring of the Community's industry and trade relations

The Commission considers that the most essential task over the years ahead is to adjust the structure of production. The paper deals mainly with the external aspect of this adjustment :

Importance of commercial relations, in particular with the developing countries;

- i. Opening of markets to the developing countries, resulting in :
- ii. genuine industrial cooperation (consultation, coordination, codes of conduct, etc.).

#### 5. Commodities

The Commission stresses the need for effective action on investment (particularly mining investment). Among the problems to be dealt with, it stresses that it is especially necessary to :

- i. aim at stable prices which are remunerative for producers and equitable for consumers;
  - ii. step up scientific and technical cooperation;
  - iii. promote mining investment;
  - iv. encourage on-the-spot processing of commodities.
-

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION  
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO

NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, mai 1981

POLITIQUE DE LA COMMUNAUTE DANS LE DIALOGUE NORD-SUD (1)

La Commission vient d'adopter une communication au Conseil qui tente de définir une stratégie globale pour la Communauté dans le Dialogue Nord-Sud. Dans ce document, la Commission propose, dans les différents domaines des relations économiques entre pays industrialisés et pays en développement (énergie, financement du développement, alimentation, commerce, matières premières) une série d'actions ou de positions de négociation.

Partant de l'analyse de quelques aspects importants de la crise que traverse l'économie mondiale, la communication insiste sur les responsabilités spécifiques de la Communauté et définit ses objectifs dans le dialogue Nord-Sud.

La Commission propose, enfin, une plateforme communautaire pour les négociations Nord-Sud en indiquant des éléments d'action dans chacun des domaines essentiels.

I. La dimension de la crise et les relations Nord-Sud

Ce chapitre met en lumière différents aspects d'une crise marquée, au plan politique, par la multiplication des zones de conflits, et caractérisée, au plan économique, par l'imbrication de plus en plus étroite des évolutions économiques des pays industrialisés avec celles du Tiers Monde (émergence du Tiers Monde comme marché et comme concurrent, apparition de contraintes de rareté dans le domaine alimentaire et le domaine énergétique...).

II. La Communauté dans le dialogue Nord-Sud

Ces problèmes affectent principalement le Tiers Monde. Toutefois, leur solution contribue également à améliorer les perspectives de sortie de la crise pour la Communauté. C'est pourquoi l'Europe doit affirmer l'existence d'un lien entre, d'une part, la sécurité économique et politique de l'ensemble du monde occidental et, d'autre part, le rétablissement des relations économiques internationales offrant suffisamment de perspectives à ses partenaires en développement.

L'objectif général de l'action de la Communauté doit donc, selon la Commission, être la recherche des moyens propres à assurer la sécurité de son environnement international et une plus grande prévisibilité des comportements. Elle doit en outre poursuivre des objectifs spécifiques dans les secteurs énergétiques, alimentaires et du financement et, en même temps, sur le plan de la restructuration de son propre appareil de production.

(1) COM(81) 68 final

### III. Une plateforme communautaire pour les négociations Nord-Sud

Dans ce chapitre la communication passe en revue d'une manière synthétique les axes d'action à envisager pour chacun des grands problèmes essentiels.

#### 1. Energie

La communication souligne les aspects suivants :

- sur le plan interne : nécessité de l'effort d'économie et de substitution entrepris par les principaux consommateurs;
- sur le plan externe :
  - . Coopération de la part de toutes les parties pour participer au financement du développement énergétique dans les pays en développement, dont la charge doit être partagée entre pays industrialisés et les pays pétroliers sans en préjuger les modalités. A ce titre, la création d'une filiale énergie de la Banque Mondiale revêt un intérêt particulier.
  - . Prise en compte des intérêts de l'ensemble des pays pétroliers (protection des actifs, élargissement des bases de leur économie...).
  - . Importance d'une possibilité permanente de concertation multilatérale pour des questions ne relevant pas des relations bilatérales ou régionales, et permettant l'échange d'informations concernant le développement énergétique et favorisant la coopération technique entre pays industrialisés et pays en développement.

#### 2. Aspects financiers des relations Nord-Sud

- Financement des déficits et de la croissance des pays en développement non-pétroliers.
  - . maintien des flux bancaires,
  - . encouragement d'autres formes de transfert,
  - . renforcement des mécanismes publics de financement (augmentation des moyens, modulation des conditions, adaptation des instruments),
  - . recours prioritaire aux organismes existants et importance de la mise en place d'une filiale énergie de la Banque Mondiale.
- Placement des excédents pétroliers.
- Mesures envisageables pour renforcer la coopération financière entre pays industrialisés et pays excédentaires de l'OPEP et améliorer la stabilité du système financier.

#### 3. Alimentation et agriculture

- Nécessité d'efforts parallèles de l'ensemble des pays exportateurs pour accroître l'offre et l'accroissement de la production dans les pays déficitaires (politiques de prix, de crédit, de stockage, de transport ...);
- Recherche d'une plus grande stabilisation des marchés mondiaux des produits alimentaires; négociation de nouveaux accords (blé) système de stockage dans les PVD ...
- Mise sur pied par la Communauté d'une politique d'exportation (sécurité des approvisionnements et accès des fournitures).
- Accès des produits agricoles des PVD exportateurs aux Marché commun ...
- Augmentation et adaptation aux besoins de l'aide alimentaire,...

4. Restructuration de l'appareil industriel et relations commerciales de la Communauté.

La Commission considère que l'adaptation de ses structures de production constitue la tâche la plus essentielle au cours des années à venir. Le document traite surtout de l'aspect externe de cette adaptation :

- Importance des relations commerciales, en particulier avec les PVD;
  - . ouverture des marchés aux PVD débouchant sur
  - . une véritable coopération industrielle (consultations, concertations, codes de conduite ...).

5. Produits de base

La Commission insiste sur la nécessité d'une action efficace au niveau des investissements (en particulier minier). Parmi les problèmes à traiter elle souligne qu'il faudrait surtout :

- assurer des prix stables et rémunérateur pour les producteurs et équitables pour les consommateurs,
- intensifier la coopération scientifique et technique,
- promouvoir l'investissement minier,
- encourager la transformation sur place des matières premières.